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رویدادها

یادگارهای  کودکانه نادر ابراهیمی
انتش��ارات ش��هرقلم مجموعه »یادگارهای 
ن��ادر ابراهیمی« را برای کودکان منتش��ر کرد. 
به گزارش تسنیم، نادر ابراهیمی از نویسندگان 
نام آش��نای ادبیات ایران اس��ت که آثار بسیاری 
برای کودکان و بزرگس��الان به یادگار گذاش��ته 
است. انتش��ارات ش��هرقلم بتازگی مجموعه ای 
از داس��تان های ابراهیمی برای ک��ودکان را در 
مجموعه ای با عنوان »یادگارهای نادر ابراهیمی« 
منتش��ر و در بازار کتاب توزیع کرده اس��ت. این 
مجموعه علاوه بر قصه های خواندنی ابراهیمی، با 
تصویرگری های زیبای بهترین تصویرگران ایران 
همراه ش��ده است. »ما مس��لمان های این آب و 
خاکیم«، »مامان من چرا بزرگ نمی ش��وم؟ بابا 
م��ن چرا بزرگ نمی ش��وم؟«، »آدم وقتی حرف 
می زند چه شکلی می ش��ود؟« و »درخت قصه، 
قمری های قصه« از جمله آثار این مجموعه  است. 

برشی از کتاب »عبدصالح خدا«
ماجرای دستگیری رهبر انقلاب 

برای منبر 15 خرداد
موسسه انتش��ارات صهبا بتازگی کتابی را با 
عنوان »عبد صالح خدا« شامل خاطرات و گزیده 
بیان��ات رهبر انقلاب درباره ام��ام خمینی)ره( را 
منتشر کرده است. به گزارش مهر، برشی از این 
کتاب ب��رای بازخوانی یک خاطره تاریخی رهبر 
انقلاب از بنیانگذار انقلاب اس��لامی از نگاه شما 
می گذرد: »نزدیک محرم که رس��ید ایشان )امام 
خمینی( برای شهرستان ها یک برنامه ای طرح کرد 
و این برنامه عبارت بود از اینکه طلاب را و فضلا 
را بفرستند به اطراف و اکناف کشور و بخواهند، 
هم از خود این طلاب و فضلای  اعزام ش��ده و هم 
به وس��یله آنها از علما و منبری های شهرستان ها 
که دهه مح��رم را از روز هفتم اختصاص بدهند 
به  مساله فیضیه. یعنی از روز هفتم، منبری ها در 
منبرش��ان ماجرای فیضیه را مطرح کنند، بیان 
کنند و از روز نهم دس��تجات سینه زنی این کار 
را بکنند و در نوحه خوانی های شان مدرسه فیضیه 
را مطرح کنند تا همه مردم ایران بفهمند که در 
حادث��ه فیضیه چه اتفاق افت��اده. واقعاً هم وقتی 
انسان فکر می کند، می بیند هیچ راهی بهتر از این 
وجود  نداشت تا مردم سراسر ایران حاد ثه فیضیه 
را بفهمند و به مبارزه کشانده بشوند و هیجان پیدا 
 کنند. من خودم در این باره جزو کسانی بودم که 
اعزام شدم و اثرش ر ا دیدم. ایشان به من گفتند 
که بروم مشهد، وقتی که می روم مشهد یک پیغام 
به آقای میلانی و آقای ]سیدحسن طباطبایی[ 
قمی بدهم، از طرف ایشان و بخواهم از این آقایان 
که این مخفی و پوش��یده بماند و یک پیغام هم 
به همه علمای مش��هد بدهم. آن پیغامی که به 
همه علمای مشهد بود، این بود که آماده باشید 
برای مبارزه که یهود و صهیونیست دارند بر  اوضاع 
کشور مسلط می شوند و علما وظیفه شرعی دارند. 
این پیغام��ی بود که به همه باید داده می ش��د. 
پیغامی که به آقای میلانی و آقای قمی باید داده 
می شد، غیر از اینکه همین مطلب باید به آقایان 
گفته می ش��د، این بود که از روز هفتم محرم به 
همه منبری ها بگویید که در منبر، روضه فیضیه 
را بخوانند و از روز نهم  همه دستجات سینه زنی، 
هیئات ای��ن کار را ]بکنند[. خ��ودم رفتم برای 
مسافرت منبری. شهری که انتخاب کردم بیرجند 
بود. آنجا هم با علما مطرح کردیم، خود ما هم آنجا 
عمل کردیم. م��ن روزهای محرم و حول وحوش 
۱۵ خ��رداد را در آن منطقه بودم که بعد هم ما 

را دستگیر کردند و آوردند به مشهد و زندان«.

ایستاده در غبار
 واقع بینانه ترین نگاه به جنگ

بهنوش بختیاری، بازیگر سینما و تلویزیون در 
صفحه اینستاگرامی خود درباره فیلم »ایستاده 
در غب��ار« اظهارنظ��ر کرد. بهن��وش بختیاری، 
بازیگر س��ینما و تلویزیون با قراردادن تیزر فیلم 
»ایستاده در غبار« تازه ترین ساخته محمدحسین 
مهدویان در صفحه اینس��تاگرامی خود نوشت: 
»واقع بینانه تری��ن نگاهی که ب��ه جنگ در تمام 
عمرم دیدم. اگر ایرانی هس��تید ببینید نه فقط 

مسلمان....ایستاده درغبار« .

برزیده با »آریو« و »سه تاک« می آید
عبدالحسین برزیده، کارگردان سینما، درباره 
جدیدترین فعالیت سینمایی خود گفت: بازنویسی 
نهایی فیلمنامه ای با نام »آریو« را به پایان رساندم. 
ای��ن فیلم کاری خانوادگی اس��ت که  موضوع و 
فضای جن��گ دارد و لوکیش��ن های آن جنوب 
ایران خواهد بود. به گزارش باش��گاه خبرنگاران 
ج��وان، وی افزود: بازنویس��ی فیلمنامه ای با نام 
»سه تاک« را نیز انجام می دهم که لوکیشن های 
آن در ش��مال ای��ران و تهران خواه��د بود و به 
موضوعی سیاسی می پردازد. این کارگردان ادامه 
داد: اولویت س��اخت با »سه تاک« خواهد بود که 
همزمان با بازنویسی آن کار جذب سرمایه گذار 
را نیز انجام می دهیم. گفتنی اس��ت، آخرین اثر 
سینمایی برزیده »مزار شریف« بود که در بخش 
سودای سیمرغ سی وسومین جشنواره فیلم فجر 

حضور داشت.

من »محمدعلی« هستم!
قهرم��ان افس��انه ای بوک��س 
س��نگین وزن جهان در ۵ دهه 
گذش��ته کانون توجه بسیاری 
از فیلم های س��ینمایی جهان 
بوده اس��ت. به گزارش ایس��نا، 
»کاس��یوس کلی« که پس از مسلمان شدن نام 
محمدعلی را برای خود برگزید، سرانجام پس از 
س��ال ها مبارزه با بیماری پارکینسون در سن 74 
س��الگی در بیمارستانی در آمریکا درگذشت. وی 
یکی از محبوب ترین و شناخته شده ترین چهره های 
ورزشی در جهان بود که در داخل و خارج از رینگ 
طرفداران زیادی داشت، پس مطمئنا مورد توجه 
ویژه صنعت س��ینما نیز قرار گرف��ت و به زوایای 
گوناگون زندگی او پرداخته شد. اولین فیلم درباره 
این ستاره ورزشی در سال ۱97۱ با عنوان »علی 
مبارز« به کارگردانی مشترک »ریک باکستر« و 
»ویلیام گریواس« س��اخته ش��د که ماجرای آن 
حول محور نخس��تین تقابل وی با »جو فریزر«، 
مهم ترین رقیب��ش و جنجال های خارج از رینگ 
بود. در این فیلم »محمدعلی کلی« و »جو فریزر« 
در نقش های خودشان بازی کردند. »بزرگ ترین« 
دومین فیلم با حض��ور »کلی« در نقش خودش 
در س��ال ۱977 به کارگردانی »تام گریس« رقم 
خورد که درباره زندگی وی پس از المپیک سال 
۱960 تا کسب مجدد قهرمانی سنگین وزن جهان 
و بازپس گرفت��ن قهرمانی از »ج��و فورمن« بود. 
مس��تند »وقتی ما پادشاه بودیم« در سال ۱996 
به کارگردانی »لئون گس��ت« ساخته شد که به 
مسابقه مشت زنی دسته سنگین وزن جهان بین 
»محمدعلی کلی« و »جورج فورمن« می پرداخت. 
نمایش فیلم »وقتی ما پادش��اه بودیم« در سال 
۱994 با استقبال منتقدان مواجه شد و این فیلم 
در همین سال جایزه اسکار بهترین فیلم مستند 
بلند را دریافت ک��رد. »علی: قهرمان آمریکایی« 
ب��ه کارگردانی »لئون ایکاس��و«، فیلم تلویزیونی 
زندگینامه »محمدعلی کلی« در سال 2000 بود 
که بیشتر از طریق فلش بک به زندگی وی زمانی 
که هنوز مس��لمان نشده بود می پردازد. این فیلم 
که در آن »دیوید رامس��ی« در نقش محمدعلی 
بازی می کند، شامل جدال معروف قهرمانی جهان 
در س��ال ۱974 با »جورج فورمن« نیز می شود. 
فیلم »علی« محصول سال 200۱ ساخته »مایکل 
مان« یکی از منحصربه فردتری��ن فیلم ها درباره 
»محمد علی کلی« است، چرا که بر خلاف اغلب 
آنها در قالب مستند ساخته نشده است. مستند 
»رو در روی عل��ی« که در س��ال 2009 توس��ط 
»پیت مک کورماک« س��اخته ش��د، زندگی این 
ستاره دنیای مشت زنی از زبان ۱0 نفر از مهم ترین 
رقبای او روایت می ش��ود که به ستایش از وی در 
طول دوران حرفه ای ورزش��ی اش می پردازند. این 
فیلم در نهایت ب��ه جمع نامزدهای نهایی بخش 
مستند اسکار راه یافت اما موفق به کسب جایزه 
نشد. مستند »محاکمه محمدعلی« ساخته »بیل 
سیگل« در س��ال 20۱3 روایتگر مسلمان شدن 
وی و همچنین امتناع او از حضور در جنگ ویتنام 
است. در این مستند به واکاوی عقاید کلی درباره 
نابرابری نژادی و همچنین مذهب پرداخته شده 
است. اما مستند »من علی هستم« که جدیدترین 
فیلم درباره قهرمان 3 دوره بوکس س��نگین وزن 
جهان است در س��ال 20۱4 به کارگردانی »کلر 
لوئینس« است که با استفاده از فایل های صوتی 
مصاحبه با کل��ی و خانواده اش، روایت مس��تند 
از داس��تان زندگی او ارائ��ه می دهد. در این پروژه 
سینمایی »مارک تایسون« و »جورج فورمن« از 
قهرمانان پرآوازه بوکس جهان نیز مقابل دوربین 

رفته اند.

غریب پور توضیح داد
تعطیلی آثار کم مخاطب تئاتر

به��روز غریب پور درب��اره تصمیم ش��ورای 
سیاس��ت گذاری مبنی بر تعطیلی آثاری که به 
کف فروش نمی رسند، اظهار داشت: این مصوبه از 
وقتی که شورای سیاست گذاری ایرانشهر تشکیل 
شد، اجرایی ش��ده و حتی آثاری بود که به کف 
فروش نرسید و حتی با کارگردانان این آثار هم 
که صحبت می کردیم موافق تعطیلی نمایش شان 
بودند البته ای��ن موضوع در قراردادها هم عنوان 
می ش��ود. به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، 
وی ادامه داد: رس��یدن به حد نصاب کف فروش 
باعث می شود حیثیت تماشاخانه و نمایش حفظ 
شود همچنین اجرای این مصوبه امری طبیعی 
بوده و خلاف قاعده نیس��ت البت��ه با این کار ما 

نمی خواهیم هنرمندی دچار مشکل شود.   

پورمحمدی به شبکه 3 بازگشت
معاون س��یما با صدور حکم��ی علی اصغر 
پورمحم��دی را به س��مت مدیریت ش��بکه 3 
سیما منصوب کرد. به گزارش فارس، مرتضی 
میرباقری، معاون س��یمای رسانه ملی سکان 
ش��بکه 3 س��یما را بار دیگر ب��ه پورمحمدی 
س��پرد. شبکه 3 در این حکم شبکه تخصصی 
ورزش، مس��ابقات و سرگرمی خوانده شده که 
تولید تأمین و پخش برنامه های مفید مفرح و 
پرنشاط را براساس اهداف کلان رسانه و عنایت 
ب��ه مؤلفه های دین، آگاه��ی، اخلاق و امید در 

همه قالب های برنامه سازی برعهده دارد.  

مرتضی اسماعیل دوس�ت: در روزهایی که قهرمانان 
سینمای ما به دلایلی قابل تحلیل خانه نشین شده اند، 
علیرام نورایی می تواند یکی از همان شمایل قهرمان 
ایرانی در فیلم های وطنی باشد و با توجه به استیل 
و فیزیک بدنی بالای خود به ش��خصیت های ایرانی 
جانی هویت مند ببخش��د. به بهانه فیلم »یتیمخانه 
ایران« که آخرین کار این بازیگر توانمند است، مروری 
اجمال��ی به چند اثر مهم و قابل اعتنای وی در قالب 
گفت وگویی خواندنی داریم؛ گفت وگویی که در آن به 

برخی موارد برای نخستین بار اشاره می شود.
 حضور در فیلم »یتیمخانه ایران« تجربه همکاری 
دوباره  با آقای طالبی پس از فیلم »قلاده های طلا« را 
رقم زد که انگار حس�اب ویژه ای روی ش�ما باز کرده 

است.
حقیقتش این مساله ای که شما عنوان می کنید، 
باعث افتخارم است تا به عنوان بازیگر ثابت آثار آقای 
طالب��ی دربیایم. م��ن افتخار می کنم ک��ه در فیلم 
»قلاده ه��ای طلا« بازی کردم و افتخار مضاعفم این 
است که اعتماد ایشان را طوری جلب کردم که باز هم 
بتوانم در فیلم »یتیمخانه ایران« با ایشان همکاری 
کنم و آقای طالبی نقش بسیار مهمی را برایم در این 

فیلم تاریخی در نظر گرفتند.
  ابوالقاس�م طالبی هنگام نگارش فیلمنامه به شما 

فکر می کردند؟
آق��ای طالبی حدود ۵ س��الی را صرف تحقیق و 
نگارش و س��اخت فیلم کردند و چن��دان در جریان 
این مس��اله نیستم که ایشان از ابتدایی که شروع به 
نگارش متن فیلمنامه کردند به من فکر می کردند یا 
نه! یا اینکه با بازیگر دیگری وارد رایزنی شده بودند! 
اما خیلی زودتر از اینکه کار کلید بخورد من با آقای 
طالبی برای این فیلم جلس��ه داشتم و اولین نسخه 
فیلمنام��ه را به همراه چند جلد کتاب را که ترجمه 
دفتر خاطرات افس��ران انگلیسی در ایران بود به من 

برای مطالعه دادند.
 برخلاف »قلاده های طلا« که نقش�ی منفی را بازی 
می کردید، این بار در قامت کاراکتر »محمدجواد« که 
یک قهرمان ملی در فیلم است، درآمدید! این تغییر 

زاویه کاراکترها برای شما چه تلاشی در برداشت؟
من شخصیت های مثبتی هم در کارنامه ام در این 
سال ها داشته ام، اگر چه نقش های منفی بیشتر مورد 
توجه قرار گرفته است اما باز هم بعضی مردم از من 

می پرسند چرا نقش های مثبت بازی نمی کنی؟
 اصولا نقش های منفی به دلیل بعُد شخصیت پردازی 
و بازبودن دست فیلمنامه نویس می توانند بهتر وجوه 

درونی خود را نمایان کنند.
بل��ه! همین طور اس��ت. اتفاق��ا در تلویزیون هم 
بیش��تر کاراکترهای منفی را که بازی کردم به اسم 
می شناس��ند و بیش��تر مورد قبول مردم قرار گرفته 
است. متاسفانه شخصیت های مثبت به شکل مناسبی 
پرداخت نمی شوند و معمولا تک بعدی هستند. انگار 

در هنگام پرداخت به سمت ریاکاری می روند!
 همه چیز انگار در بد و خوب بودن مطلق تقس�یم 

شده و هیچ آدمی خاکستری نیست!
بله! انگار آن ش��خصیت را باید به شکلی معصوم 
نشان دهیم! در صورتی که شخصیت مثبت می تواند 
کارهایی بعضا اشتباه هم انجام دهد و حتی نوع لباس 
پوش��یدنش با نگاه برخی ها تعارض داشته باشد. از 
این جهت ش��خصیت مثبتی که خوب نوشته شود، 
خیلی سخت است و بازیگر هم نمی تواند در متن های 

نامناسب چندان خود را نشان دهد.
 پس خودتان مرزبندی خاصی در ارائه کاراکترهای 

مثبت یا منفی انجام نمی دهید!
حقیقتش با توجه به معضلی که صحبت کردیم، 
شخصیت منفی را بیشتر می پسندم، چرا که می بینم 
بهتر می توانم به ابعاد انس��انی یا غیرانسانی کاراکتر 

بپردازم و وارد لایه های مختلف شخصیتی آن شوم.
 درب�اره »یتیمخانه ایران« می ت�وان از دریچه های 
مختلف�ی ورود یاف�ت. همان ط�وری ک�ه در اکران 
خصوصی 2 بار فیلم را دیدم، اثر خوش ساختی شده 
که مشخص است برایش زحمت زیادی کشیده شد. 
فکر می کنید اکران این فیلم موجب ایجاد ش�رایط 

متفاوتی در مسیر بازیگری شما خواهد شد؟
امی��دوارم با توجه به اینکه نقش اصلی این فیلم 
را برعهده داش��تم و برایش زحمت زیادی کشیدم، 
بتوانم بیشتر ابعاد بازیگری خود را به منتقدان و مردم 
نشان دهم. فیلم »یتیمخانه ایران« با توجه به اینکه 
پروژه بسیار بزرگی بود و واقعا همه چیز آن به شکلی 
خوشفکرانه ساخته شد، به نظرم می تواند در اکران به 

اتفاق خوبی مبدل شود.
  همی�ن پرداخت های جزئ�ی در فیلمنامه اولیه ای 
که به ش�ما داده ش�د هم وجود داش�ت یا اینکه در 

نسخه های بعدی تغییراتی یافت؟
همین بود و همه چیز به شکلی کامل در فیلمنامه 
وجود داشت. من وقتی فیلمنامه اولیه را خواندم و نیز 
کتاب هایی را که آقای طالبی به من داد مطالعه کردم، 
از ابعاد این فاجعه انسانی که در سرزمینم اتفاق افتاده 
بود، ش��گفت زده شدم و تعجب کردم که چگونه من 
حتی یک خط هم درباره اش نمی دانستم. متاسفانه 
به ش��کلی از ریش��ه این اتفاق مهم و دردآور را زدند 
و این مقطع تاریخی از کتاب ها حذف شده است که 

جای تامل دارد!
 مناب�ع بس�یار مح�دودی از وقایع س�ال 1298 تا 
1296 و نسل کش�ی رخ داده در این س�ال ها منتشر 
شده اس�ت و من تنها کتاب »قحطی بزرگ« نوشته 
محمدقل�ی مج�د را دیده ام. با این وجود نویس�نده 
فیلمنام�ه »یتیمخانه ایران« توانس�ته اس�ت از دل 

اتفاقی واقعی، درامی داستانی را خلق کند.
منابع بسیار محدودی در اختیار آقای طالبی بود 
و انگلیسی ها با وجود اینکه هر چند سال اسناد بسیار 
محرمانه خود را منتشر می کنند اما هنوز این اتفاق 
توسط آنها بایکوت است! چند منبع خارجی در اختیار 
داش��تیم و کتاب هایی کوچک از خاطرات افس��ران 
انگلیسی که من آنها را مطالعه کردم اما همانطور که 
اشاره داشتید آقای طالبی بخوبی توانست از واقعه ای 
تاریخی به داستانی موثر و سینمایی دست پیدا کند.

 مهم ترین حُس�ن فیلم هم همین است که اتفاقی 
مه�م و واقعی در تاریخ را که مدفون ش�ده بود زنده 

می کند!
م��ن فکر می کنم خیلی از م��ردم مانند من این 
فاجعه عمیق انسانی را نشنیده اند و فیلم »یتیمخانه 
ایران« می تواند باعث به جریان افتادن این مس��اله 
تاریخی ش��ود. البته براس��اس تحقیقات انجام شده 
توس��ط آقای طالبی مواردی وجود دارد که واقعا در 
ش��أن نمایش در سالن سینما نیست، چرا که اگر به 
آن ش��کل واقعی ظلمی را ک��ه بیگانگان بر مردمان 
کشورمان داشتند نش��ان می دادیم دیگر تماشایش 
تلخ ت��ر و دور از نگاه مردم��ان ایران بود. فرض کنید 
آنقدر ش��رایط سخت شده بود که حتی برخی ها به 

آدمخواری رو آورده بودند!
 قحطی رخ داده در اواخر جنگ اول  جهانی س�ند 
بسیار محکمی از نفوذ و جنگ افروزی بیگانگان بویژه 
انگلیسی ها در ایران است که در فیلم هم اشاره شده 
که به هندی ها می گویند راه مرزها را برای ورود غلات 

به ایران مسدود کنند!
شرایط سختی در ایران حاکم بود، چنانکه حتی 
برای یک قوطی کنسرو خالی هم هجوم می بردند و 
همین انگلیسی ها به شکلی ناجوانمردانه در قحطی 
ایران مشارکت کردند! انگار جزو استراتژی های آنها 
بوده که با افتخار هم عنوان کردند بدون شلیک یک 

گلوله ایران را به دست آوردیم.
 سیاست مکارانه انگلیسی ها 
نش�ان  دیگ�ر  سکانس�ی  در 
داده می ش�ود ک�ه در ظاه�ر 
ش�لیک نمی کنند اما در قالب 
اهداف  پنهانی  دسیس�ه هایی 

شوم خود را پیش  می برند!
بل��ه! در سکانس��ی از فیلم 
می بینیم که ارتش روس��یه را 
با لباس و تفنگش می خرند تا 
لکه جنایت را از خود دور کرده 
و به روس ها واگذار کنند، چون 

م��ا آن زمان از روس ها بدمان می آمد، در صورتی که 
آن موقع چن��دان روس ها در آن منطقه به ما کاری 

نداشتند.
 م�ن فک�ر می کنم آق�ای طالب�ی در ادام�ه فیلم 
»قلاده ه�ای ط�لا« خواس�تند بخ�ش دیگ�ری از 
دسیس�ه پردازی انگلیسی ها را در طول تاریخ نشان 
دهند بویژه که انتخ�اب راوی تاریخی و پیوند فیلم 
»یتیمخان�ه ایران« به دوران معاص�ر همراه این نگاه 

بوده است.
صددرصد نقش ضربه زننده انگلیسی ها در طول 
تاریخ برای مان روش��ن اس��ت. حالا اگر به اصطلاح 
فوتبالی ها برخی ها نخواهند به سمت خارجی ها غش 

کنند! باید به بسیاری از این مسائل پی ببرند!
 از این اصطلاحات فوتبالی باز هم می توان استفاده 
کرد، چون فوتب�ال قابل مثال در بس�یاری از موارد 
اس�ت. حالا بگویید چه افرادی نسبت به واقعیت با 

تسامح برخورد می کنند؟
خیلی از افراد سیاستمدار و حتی افرادی از نسل 
من که عمری است در هوای خارج زندگی می کنند، 
نسبت به بسیاری از واقعیت ها موضع می گیرند و این 
نوع جانبداری نسبت به خارجی ها را هنر خود دانسته 
و باع��ث افتخار می دانن��د! اگر از آن دس��ته از افراد 

شیفته نباشیم نمی توانیم انکار کنیم چه جنایت هایی 
را بیگانگان در طول تاریخ بر این مملکت روا داشته اند 
و چه بلاهایی را سر مردم آورده اند که همچنان هم 

ادامه دارد.
 در پای�ان فیل�م »یتیمخان�ه ایران« ه�م که نفوذ 
انگلیسی ها در حدود یک قرن پیش به دوران معاصر 
و تصویر ملوان های انگلیسی پیوند می خورد که در 

محاصره ایران درآمدند!
یک دیالوگ زیبا آن خانم مسن می گوید که کاش 
پدرم بود و این روز را می دید، روزی که شکوه اقتدار 
ایران اس��ت. واقعا این دیالوگ را با افتخار قبول دارم 
ک��ه در روزگاری که تمام دنیا چنگ و دندان خود را 
به ما نش��ان دادند، با تمام وجود از مرزهای مان دفاع 
می کنیم و دیگر وابس��ته به کش��وری نیستیم. این 
آرام��ش در جایی که اطراف مان پرُ از ناامنی اس��ت، 

واقعا جای افتخار دارد.
 و بخش�ی از این ناامنی موجود در منطقه در فیلم 
»جش�ن تولد« ب�ه کارگردانی عباس لاج�وردی که 
ش�ما در نقش مداف�ع حرم ایرانی حضور داش�تید، 
نمای�ان ش�د! فیلمی درب�اره حضور داعش�ی ها در 
منطقه که براساس آنچه خبر دارم شرایط خاصی در 
فیلمبرداری پیش آمد و شما هم بدون واهمه در دل 

حادثه رفتید!
واقعا فیلم سختی بود و اشاره درستی کردید. من 
کارهای هیجان انگیز را دوست دارم اما اگر اعتقاد نبود 
من به آن س��فر نمی رفتم. بدون هرگونه شعارزدگی 
و نگاه سیاسی واقعا مدیون آن آدم هایی هستیم که 
جان ش��ان را می دهند تا من و شما خیلی راحت در 
کنار هم گپ بزنیم. آنها بیرون از این مملکت جان شان 
را برای آسایش ما هدیه می کنند و من اعتقاد قلبی 
ب��ه ارزش و مقاومت مدافعان حرم دارم. من در خود 
فاجعه با این بچه های مدافع برخورد کردم و یک ماه 
در اوج درگیری ها برای فیلم »جشن تولد« در سوریه 
بودم. وقتی آن ش��رایط و آن فداکاری ها را می دیدم، 
آنه��ا را در آغوش می گرفتم و حتی بدون ریا حاضر 

بودم دستان شان را ببوسم.
 در آنجا شما را به عنوان بازیگر سینما می شناختند؟

بله! بیشترشان می شناختند. دوران خوبی بود، اگر 
چه خیلی عجیب بود.

 مواجهه با قهرمانانی واقعی برای یک قهرمان سینما 
باید جالب باشد!

من که کسی نیستم و هنوز 
در س��ینما در حال یادگیری ام 
و این نظر لطف شماس��ت. اما 
آنه��ا واقعا قهرمان هس��تند و 
ای��ن را در عمل نش��ان دادند. 
من ن��ه به عنوان ی��ک بازیگر 
بلکه به عنوان یک هموطن که 
مدیون شان هس��تم آنها را در 
آغوش می گرفتم. من آنجا حال 
دیگری داشتم، حتی کمتر خود 
را بازیگر می دانستم. بچه هایی مثل شاخ  شمشاد که 
یکی از دیگری خوش تیپ تر و خوش هیکل تر بودند، 

نگاهی داشتند که نمی دانم چگونه به شما بگویم!
 خاطره خاصی از حضور با آنها دارید؟

آن ایام کوتاه سراسر خاطره بود. وقتی با آنها حرف 
می زدم می گفتند وقتی رسیدید سلام ما را برسانید 
و آرزوی بهترین موفقیت ه��ا را می کردند. خیلی ها 
بعدها به ش��هادت رس��یدند و هر روز در دل دمشق 
هم این اتفاق می افتد. باورتان نمی شود من روزی که 
وارد ایران شدم و چراغ های روشن شهرمان و آرامش 
موجود و پیاده روی شهروندان در شهر را دیدم، صدها 
هزار بار خدا را ش��کر کردم و درود فرستادم به شرف 
آنهایی که این آرامش را در این روزگار س��خت برای 

ما فراهم کردند.
 ش�اید دلیل نادیدگی برخی هنرمندان نس�بت به 
مساله مهم مدافعان حرم به خاطر عدم شناخت کامل 
از وقایع و عدم مشارکت در همذات پنداری موقعیت 
ما در منطقه باشد. خودتان پس از حضور در منطقه 

دچار همین دگرگونی شدید!
بگذارید اینجا چیزی را به شما بگویم که متاسفانه 
یک��ی از همین پزهای روش��نفکری که بعضی ها از 
جمله هنرمندان دچارش هس��تند و شاید من هم 

بعضی وقت ها به آن فکر می کردم، این است که چرا 
با وج��ودی که این مملکت این همه گرفتاری دارد، 
باز هم در جایی مثل سوریه، لبنان و فلسطین هزینه 
می کنیم؟! این پزها به خاطر این است که از نزدیک 
واقعیت را لمس نکرده یا نمی خواهند پی ببرند. این 
نگاهی خارج از گود یا بدون تفکرات کامل است که 
امنیت این مملکت در نظر گرفته نشود. من نمی گویم 
خودم آدم کاملی هستم و به اینها فکر نمی کردم اما 
همانطور که عنوان کردید از زمانی که وارد دمش��ق 
ش��دم و آن فجایع را لمس ک��ردم، از طرفی به یاد 
دوران جن��گ تحمیلی افتادم که س��نم کم بود اما 
چیزهای��ی از ویرانی را به یاد دارم و از طرفی اهمیت 

استراتژیک بودن این دفاع برایم ملموس شد.
 در واقع دش�من پش�ت دروازه هاس�ت اگر به فکر 
نباش�یم و از ای�ن نظر ای�ن دفاع رنگ�ی از مقاومت 

سرزمین به خود می گیرد.
شوخی نیست که اگر کمی نجنبیم آنها می توانند 
به تهران برس��ند! هیچ ش��کی نیس��ت چون تمام 

ابرقدرت ها دارند داعشی ها را ساپورت می کنند.
 و فیلم »جشن تولد« همه تلاش خود را داشت که 
به شکلی از مستندگرایی بتواند قلب فاجعه را نشان 

دهد.
من وقتی به اهمیت مساله پی بردم که فهمیدم 
در جایی کار می کنیم ک��ه پایگاه جبهه النصره در 
۵00 متری ما اس��ت، یعنی در تی��ررس کلت آنها 
بودیم! یکی از روزهایی که خیلی با این حرامی های 
داعش خود را نزدی��ک دیدم موقعی بود که من به 
دوستان فیلمساز گفتم که دوربین دست شماست و 
من اسلحه با تیر مشقی و داعشی ها اگر بخواهد بزنند 
آن کسی را که سلاح دارد زودتر خواهند زد. لطفا به 
من تیر جنگی بدهید. خشاب را درآوردم و مشقی ها 
را خالی کردم و گفتم به من تیر جنگی بدهید و من 

بلدم که چگونه کار کنم.
 جالب است که دیگر مرز میان فیلم و واقعیت در هم 
شکسته شده بود و شما خارج از قالب نقش آفرینی 

در قامت یک مبارز واقعی درآمدید!
بله! این مطلب را اینجا می گویم، چون ش��رایط 
سختی بود و بهتر است برای برخی بازگو شود. ما در 
فیلم »جشن تولد« هیچ دکوری نزدیم و خرابه های 
دمشق کاملا آماده برای فیلمبرداری بود! حتی ما آنجا 

بمب ضد نفر خنثی کردیم.
 برای مستندس�از جسوری مانند عباس لاجوردی 

لوکیشن بسیار جذابی بوده است!
عباس دوس��ت داش��ت و در دل ماجرا می رفت 
حتی در ۵00 متری دوربین را با هلیکوپتر به آسمان 
فرس��تاد! اما من چنین تجربه ای نداشتم و احساس 
می کردم از میان آن خرابه ها یک داعشی درمی آید! 
من خودم را در ش��رایط خاصی می دیدم که باید در 

آنجا مانند یک مرد جنگی رفتار می کردیم.
 پیش آمد که یک داعشی را به هلاکت برسانید؟!

خیر! به آنجا نکشید اما کاش می توانستم یکی شان 
را به درک واص��ل کنم! خیلی هم نمی خواهم ادای 
قهرمان ها را دربیاورم، چون برایم لحظات ترسناکی 
پیش آمده بود. من رزمنده نیس��تم اما نمی توانستم 

بی تفاوت باشم.
  ش�ما یک شرایط سخت را به لحاظ روحی هنگام 
س�اخت فیلم »قلاده ه�ای طلا« تجرب�ه کردید. اگر 
دوب�اره بازگردید و آن اتفاق�ات را دوره کنید باز هم 

همین مسیر را دنبال می کنید؟
خدا را ش��کر می کنم که لااق��ل در افکار خودم 
س��ربلند از آن ماجرا بیرون آمدم و از این مس��اله پا 
پس نکش��یدم. خیلی ها دوست داشتند بلایی را که 
سر برخی دوس��تان برای بازی در چنین فیلم هایی 
آمده، س��ر م��ن هم بیاید و من هم بع��د از بازی در 
فیلم »قلاده های طلا« بروم و بیانیه بدهم که مردم 
مرا برای بازی در این فیلم ببخش��ید! اما همین الان 
با ص��دای بلند می گوی��م که من از ب��ازی در فیلم 
»قلاده های طلا« راضی هس��تم. مهم نیست آنهایی 
که از چنین کاری حال ش��ان بد است، مرا نبخشند! 

چون من انتخاب خود را کردم و پایش ایستادم.
  فکر می کنم بخشی از این پایداری از شخصیت شما 
برمی آید که نمی خواهی�د مانند برخی ها از کاری جا 
بزنید! اگرچه برای این تفکر خیلی بی حرمتی دیدید، 

توهین ها شنیدید و دوران سختی را تجربه کردید.
من که بچه نیستم بخواهد کسی مرا گول بزند. 
من کاری به دیگر بازیگران ندارم و نمی خواهم دیگر 
به آن مقطع اشاره ای کنم، اما باید بگویم کاری که من 
کردم با علم کامل بوده است و نگاهی سینمایی به این 
مساله داشتم و هیچ سیاستمداری هم خرج زندگی 
مرا نمی دهد! پس از سال ها یک نقش خاص که واقعا 
منتظرش بودم در فیلمی قابل توجه رقم خورد و من 

باید قبول می کردم.
 پس برخی مسائلی که برای تان دامن زدند، واقعیت 

نداشته است!
کاش به لحاظ مالی اینطور بود که خیلی ها شایعه 
می کنند و زندگی ما هم تکانی می خورد! ببینید! نگاه 
مردم کاملا با این افراد سیاست زده فرق دارد و هیچ 
وقت برخورد بدی از مردم در این سال ها برای حضور 
در این فیلم ندیدم. مردم ما شعورشان خیلی بالاتر از 

این حرف هاست.

گفت وگوی »وطن امروز« با علیرام نورایی:

بازی در 500 متری پایگاه النصره ..
کتاب
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ما در فیلم »جشن تولد« هیچ دکوری 
نزدیم و خرابه های دمشق کاملا آماده 
برای فیلمب�رداری بود! حتی ما آنجا 
بمب ضد نفر خنثی کردیم. من چنین 
تجربه ای نداشتم و احساس می کردم 
از می�ان آن خرابه ه�ا یک داعش�ی 
درمی آی�د! من خودم را در ش�رایط 
خاصی می دیدم که باید در آنجا مانند 

یک مرد جنگی رفتار می کردیم

اخبار

 شوخی نیست که اگر نجنبیم به تهران می رسند
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